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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 21. listopadu 2023 

v Astronomickém ústavu AV ČR v Praze na Spořilově 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Vladislav Slezák, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. Omluven: Miloš Podařil, 

Revizoři: Jan Kožuško. Omluveni: Martin Černický, Eva Marková. 

 

 

1. Astropis 

VV konstatuje, že od posledního jednání VV nevyšlo žádné číslo Astropisu. Číslo 3/2023 je tedy opožděno. 

Vyjít by mělo podle plánu ještě číslo 4/2023. Domluvena je schůzka s Astropisem na leden 2024. Sobotka zařídí 

hlasování o termínu. 

 

2. Hospodaření 

Dřevěný informoval o novém ceníku účetní a zdůraznil potřebu sdružovat platby stejného účelu do jediné účetní 

položky. Návod představí na malém setkání složek v lednu. Složky k 15. listopadu zaslaly odvody členských 

příspěvků na rok 2024. Jako každoročně dochází k drobným chybám při převodu peněz. Na několik 

transparentních účtů ČAS přišly peníze neznámého účelu v řádu tisíců Kč. Neznáme motivaci odesílatelů. V 

jednom případě šlo pravděpodobně o podvodnou investici. Platby chodily na mnoho transparentních účtů Fio 

banky i jiných organizací. Žádáme složky, ať zkontrolují nevyžádané platby a kontaktují Dřevěného. Lamberská 

požádala o přístup k náhledu do všech účtů složek ČAS a o změnu druhu účtu APO, aby nebyl transparentní. Ve 

Fio bance zařídí Heinzel. 

 

3. Dar pro SPHE 

Sobotka informoval o možnosti získat dar ve výši 60 000 Kč na dobudování robotického dalekohledu SPHE 

stavěného v Ondřejově. Pokud složí osobní dar ve výši 10 000 Kč dlouholetý člen SPHE Michal Haltuf (přispěl i 

loni), přidá společnost Pale Fire Capital dalších 50 000 Kč. Dary jsou podmíněné výhradním použitím pro 

robotický dalekohled. 

 

4. Dotace RVS 

ČAS obdržela refundaci za příspěvky v mezinárodních institucích ve výši cca 350 000 Kč až koncem října, což 

vedlo k dočasnému pozastavení plateb za velké výdaje. Nyní je vše v pořádku a dle vyjádření RVS se situace 

v roce 2024 nebude opakovat a peníze ČAS dostane nejpozději v červnu. Na návrh sekretariátu RVS VV 

souhlasí se sloučením žádosti o dotaci na činnost na rok 2024 do jednoho projektu místo tří. Projekt ponese 

název „Odborná činnost a popularizace v oboru astronomie a souvisejících oborech“ a bude obsahovat stejnou 

činnost jako dosud. ČAS žádá RVS o dotaci ve výši 585 000 Kč.   

 

5. Dotace složkám 

Dřevěný dopracuje vzorec s váhovanými parametry, který by určoval jistotu minimální výše dotace pro složky 

na činnost během roku. O další peníze by mohly žádat systémem projektů. Dřevěného tabulka bude sdílená ve 

VV a každý člen VV bude zadávat hodnocení složek. Honzík, Sobotka a Dřevěný budou vyplňovat plnění 

povinností složek. Výše dotace pro rok 2024 bude zveřejněna na malém setkání složek 6. ledna.  

 

6. Revizní zpráva 

Revizní komise odevzdala VV revizní zprávu za rok 2022. Zpráva je opožděna v důsledku komplikovaného 

získávání podkladů, Revizní komise v příštím roce zašle předem seznam požadavků, aby bylo možno materiály 

lépe připravit předem. Závěrečné ustanovení Revizní zprávy: „Revizní komise celkově vyjadřuje spokojenost s 

vedením dokladů a účetnictví společnosti, až na drobné výše popsané problémy. Revizní komise děkuje 

hospodáři ČAS Radku Dřevěnému a Ivetě Lamberské za vzornou přípravu účetních podkladů, vzorů formulářů, 

směrnic a průběžný dohled na hospodaření společnosti. Dále oběma jmenovaným děkujeme za rychlou, věcnou a 

konstruktivní komunikaci při řešení revize a inventarizace za rok 2022. Doporučujeme VV ČAS je za jejich 

práci pro ČAS odpovídajícím způsobem odměnit.“  

 

7. Kniha o historii ČAS 

Petr Bartoš a Štěpán Kovář, kteří se ujali přípravy publikace o více než stoleté historii ČAS, jejíž vydání je 

předběžně domluveno s nakladatelstvím Academia, navrhují zaplatit služby editora ve výši 60 000 Kč. Ten by 
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texty upravil do jednotné podoby. Jde v rozpočtu ČAS o hodně peněz, VV diskutoval, zda jsou nutné, když 

Academia nabízí po odevzdání rukopisu zdarma práci editorskou i grafickou. Heinzel projedná situaci ohledně 

postupu vydávání publikace s Bartošem a Kovářem. ČAS dle výsledku hospodaření 2023 a možnostech rozpočtu 

zváží finanční možnosti. 

 

8. Charta ESA 

VV rozhodl, že podpisem předsedy vyjádří svou podporu chartě ESA s názvem Zero Debris Charter, která se 

týká ochrany nejbližšího okolí planety Země před kosmickým odpadem. Je tím míněno především zabránění 

nebezpečného pohybu trosek a úlomků kosmických sond. Podle odhadů obíhá Zemí asi 130 milionů částic 

větších než 1 milimetr.  

 

9. Ceny ČAS 

Littera Astronomica byla tradičně předána na Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě, a to 6. října 

v 18 hodin, laureátem se stal mimořádně in memoriam Antonín Bečvář z důvodu prvního vydání jeho knihy 

Zrcadlo kosmu až v minulém roce. Cenu převzal synovec Vojtěch Vančura. Nušlova cena bude předána 4. 

prosince na Hvězdárně a planetáriu v Brně v 18 hodin. Laureátem se stane prof. Miloslav Druckmüller. Předání 

bude předcházet v 17 hodin promítání dokumentárního filmu o laureátovi s názvem Helios. Kopalova přednáška 

bude předána v úterý 30. ledna 2024 od 18 hod v kinosále Planetária Praha. Laureátem se stane Doc. Miroslav 

Brož z MFF UK. V roce 2024 bude předána po dvou letech také Kvízova cena. Nominovat mohou výbory složek 

i jednotliví členové ČAS až do konce ledna 2024. 

 

10. Nominace do Rady ČT 

Suchan po jednání VV odejde na veřejné slyšení Senátu parlamentu ČR týkajícího se volby členů Rady České 

televize. Suchan do rady kandiduje. Je podáno 49 přihlášek a volí se 6 členů. 29. listopadu proběhne v senátu 

hlasování.  

 

11. Členská průkazka 

Došlo k omylu při určování kulatého výročí předchozího návrhu na hlavní téma průkazky. Hlavním tématem pro 

rok 2024 bude 100. výročí založení tří sekcí ČAS: Pozorovatelů hvězd měnlivých, Sluneční a Meteorické.  

 

12. Kolektivní členové 

Sobotka získal přístupová práva k mailové konferenci „vedcas“, kde mají být zástupci poboček, sekcí, skupin, i 

kolektivních členů a zjistil, že některé složky tam své zástupce nemají vůbec nebo jsou tam bývalí zástupci, nyní 

již nečlenové ČAS. Sobotka vyzval složky, aby zaslaly do 20. 11. aktuální jména a mailové adresy osob, které 

chtějí v konferenci mít. Reagovalo jen 50 % složek, proběhne urgence. Sobotka provedl kontrolu smluv všech 29 

kolektivních členů. Některé smlouvy chybí, jiné nejsou podepsané. Lamberská sdělila, že někteří kolektivní 

členové po více let neplatí příspěvky. Sobotka zašle seznam Soumarové, která bude nově kolektivní členy 

oslovovat ohledně plateb příspěvků. 

 

13. Pozemek pro ČAS 

Stanislav Kopřiva zaslal notářsky ověřenou smlouvu. Svůj podpis doplnil i Heinzel. Dřevěný připraví nový 

návrh na vklad do katastru.  

 

14. Malé setkání složek 

Tradiční malé pracovní setkání složek proběhne v sobotu 6. ledna od 9:30 v Geofyzikálním ústavu AV v Praze 

na Spořilově. Náplní budou především záležitosti týkající se účetnictví a rozpočtu či diskuze o spolupráci 

s Astropisem. Program připraví a pozvánku rozešle Sobotka. 

 

15. Setkání složek a studentů 

Velké setkání složek proběhne na Hvězdárně a planetáriu v Hradci Králové 19.-21. dubna. Ubytování a catering 

řeší Lamberská. Obědy a večeře přiveze firma, ostatní zařídí pracovníci planetária a dobrovolníci. Stravovat se 

lze na prostorné venkovní terase. Do konce ledna je potřeba mít odhad počtu účastníků, Sobotka připraví 

návratky. Lamberská upozorňuje, že kvůli starší lampě v projektoru by měli mít přednášející kontrastní 

prezentace. V rámci setkání bude předána Kvízova cena a pravděpodobně také Ceny Jindřicha Zemana za 

astrofotografii. V pátek před setkáním proběhne také konference studentů ve spolupráci se SAS, organizuje 

Michal Švanda. 

 

16. Astronomický průvodce po ČR 

Suchan informoval, že zbyly ceny určené do soutěže a budou použity na jiný účel. 
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17. Hodokvas ČAS 

V Ondřejově proběhl „Hodokvas členů České astronomické společnosti po 76 letech“, který volně navazuje na 

v archivu objevenou akci našich předků. Pořádala Skupina pro historii astronomie, jmenovitě dvojice Petr 

Bartoš, Štěpán Kovář, 4. 11. od 11 do 17 hod spolu s Pavlem Suchanem za Astronomický ústav AV. Akce měla 

velkou účast asi 70 osob. VV děkuje organizátorům. 

 

18. Sjezd SAS 

Ve dnech 29. až 30. září se uskutečnil sjezd Slovenské astronomické společnosti. Za ČAS se zúčastnil Heinzel, 

který pronesl online zvanou přednášku o výronech koronální hmoty. 

 

19. Nabídka tisku mapy oblohy  

ČAS obdržela od Martina Fuchse nabídku na tisk nástěnné mapy severní oblohy a od Slezáka otočnou mapu 

oblohy. VV zváží výrobu dle cenové nabídky. 

 

20. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Václav Andrš (Astronomická společnost Chomutov), Vladimír Bulíř (Klub 

astronomů Liberecka), Přemysl Čechura (Astronautická sekce), Michaela Černohorská (Astronomická 

společnost Chomutov), Jan Gebel (Západočeská pobočka), Jiří Hýbek (Pražská pobočka), Jiří Jakeš (Pražská 

pobočka), Lenka Kozáková (Pražská pobočka), Josef Mišanik (Pobočka Ostrava), Jiří Pallich (Pobočka Brno) 

Stanislav Rauch (Západočeská pobočka), Michal Štěpánek (Amatérská prohlídka oblohy), Pavel Urban 

(Sluneční sekce) a Radka Žáková (Západočeská pobočka). 

 

 

Termín příští schůze VV ČAS je sobota 6. ledna 2024 po setkání složek v Geofyzikálním ústavu AV v Praze na 

Spořilově. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


